

structure for the creation of a single administrative unit that would be able to inform a region's population in all activities of the Government of Canada.

### Recommendation 3

The Sub-committee recommends that DREE step up its decentralization program in order that:

- (a) regional offices may obtain greater decision-making power;
- (b) DREE services may be easily accessible;
- (c) the staff of regional offices may have an adequate knowledge of the region.

### PROGRAM OF THE REGIONAL DEVELOPMENT INCENTIVES ACT (RDIA)

5. The RDIA program was viewed favourably by the great majority of witnesses heard by the Sub-committee. Witnesses stressed that the Government of Canada should continue to support initiatives to create productive jobs in all regions of the Province of Quebec. DREE should recognize, however, that the regions are not all at the same level of economic development. Consequently, the RDIA program should not give the same benefits to regions whose levels of economic development differ substantially. DREE should therefore recognize that some areas in a region are not as economically developed as others. Balanced regional development requires a clearer delimitation of the areas in which the RDIA program is implemented.

### Recommendation 4

The Sub-committee recommends that DREE review the territory covered by the designated zones in order that the incentives provided for by the RDIA may be differentiated according to the regions' level of economic development.

6. The adaptation of the RDIA program to particular regional characteristics presupposes that its eligibility criteria are very flexible. However, the current provisions of the Act penalize certain regions whose economic foundation is concentrated on activities related to the exploitation of natural resources. Likewise, the terms and conditions for payment of grants require certain changes. Firstly, the maximum amounts of grants based on the number of jobs created do not meet the needs of a number of industrial sectors and even less those of the natural resources sector. Secondly, the maximum amounts of grants could be modified to reflect the size of businesses and of the economic sector concerned. Thirdly, it is clearly desirable that DREE speed up the manner in which it pays its grants. Financing costs are compromising several firms' chances of success with new investments; it would therefore be helpful for these businesses to receive grants as soon as they have made their capital outlay.

personnel des bureaux régionaux la connaissance du milieu régional. A plusieurs égards, la décentralisation des effectifs du MEER pourrait fournir la structure administrative nécessaire à la création de comptoirs uniques permettant d'informer les populations régionales sur l'ensemble des activités du gouvernement du Canada.

### Recommandation 3

Le Sous-comité recommande que le MEER accentue son programme de décentralisation afin que

- a) les bureaux régionaux obtiennent un plus grand pouvoir de décision.
- b) les services du MEER soient facilement accessibles.
- c) le personnel des bureaux régionaux connaisse adéquatement le milieu régional.

### LE PROGRAMME DE LA LOI SUR LES SUBVENTIONS AU DÉVELOPPEMENT RÉGIONAL (LSDR)

5. Le programme LSDR est jugé favorablement par la grande majorité des témoins entendus par le Sous-comité. On souligne que le gouvernement du Canada doit continuer d'appuyer les initiatives visant à créer des emplois productifs dans toutes les régions de la province de Québec. Toutefois, le MEER doit reconnaître que les régions ne sont pas toutes au même niveau de développement économique. Le programme LSDR ne doit donc pas conférer les mêmes avantages à des régions dont le niveau de développement économique diffère substantiellement. Aussi, le MEER doit-il reconnaître qu'à l'intérieur d'une région, des localités accusent un retard économique plus important que d'autres. Le développement équilibré des régions exige une meilleure délimitation des aires d'application du programme LSDR.

### Recommandation 4

Le sous-comité recommande que le MEER révise le territoire couvert par les zones désignées afin que les mesures incitatives prévues par le programme LSDR soient différenciées selon le niveau de développement économique des régions.

6. L'adaptation du programme LSDR aux particularités régionales suppose que ses critères d'admissibilité soient très flexibles. Or, les présentes dispositions de la Loi pénalisent certaines régions où les assises économiques se concentrent dans des activités reliées à l'exploitation des ressources naturelles. De même, les modalités d'attribution des subventions nécessitent certains changements. Premièrement, le montant maximum d'une subvention par emploi créé ne répond pas aux besoins de plusieurs secteurs industriels et encore moins au secteur des ressources naturelles. Deuxièmement, les montants maxima des subventions pourraient être modifiés en tenant compte de la taille de l'entreprise et du secteur économique visé. Troisièmement, il semble nettement souhaitable que le MEER accélère le mode de versement de ses subventions. Les coûts de financement pour plusieurs firmes compromettent les chances de succès d'un nouvel investissement; il serait donc utile que ces entreprises reçoivent leurs subventions dès leurs dépenses en immobilisations réalisées.